
STONAVA – Český stát dal koncem červ-
na odpověď na otázku zajímající pra-
covníky revíru OKD nejvíce ze vše-
ho: Kopat uhlí na stonavské šachtě 
se bude ještě dále! Jak zajistit nároč-
ný provoz po personální stránce, to 
v rozhovoru přiblížil personální ředi-
tel těžební společnosti Radomír Štix. 

Jaká je dnes personální situace 
v OKD?
Aktuálně máme celkem 2600 vlast-
ních zaměstnanců a 730 dodavatel-
ských pracovníků. S přibližně stej-
ným počtem lidí, který máme dnes, 
počítáme i v roce 2023. 

A budou stávající lidé stačit 
na plnění budoucích výrobních 
úkolů? 
Po útlumu lokalit Darkov a ČSA v loň-
ském roce, jsme si ponechali dosta-
tek zaměstnanců tak, abychom moh-
li fungovat do konce letošního roku. 
Oznámené pokračování v těžbě čer-
ného uhlí minimálně až do konce roku 
2023 pro nás bude znamenat úkol ře-
šit zejména přirozené odchody stáva-
jících zaměstnanců, a to hlavně z důl-

ních produktivních kont a dále také 
řešit náhradu za jednotlivé odborníky 
z řad důlních TH zaměstnanců, jenž 
budou rovněž odcházet do hornické-
ho důchodu.

Horníci stárnou, jaký je věkový 
průměr v produktivních 
kontech? 
Průměrný věk dělníků důl je 45,5 roku. 
Na produktivních kontech je to o něco 

méně, konkrétně v ražbě je průměrný 
věk 42,2 let a v rubání 43,7 let. 

Nakolik je reálné, že by OKD 
nabrala nové lidi, a je vůbec 
odkud?
Reálné to samozřejmě je, navíc lze ře-
šení rozdělit mezi vlastní zaměstnan-
ce a dodavatele.

U vlastních zaměstnanců, po avizo-
vaném prodloužení těžby, zatím neevi-
dujeme zvýšení jejich odchodů, spíše 
se nám naopak začínají zvenku ozývat 
zájemci o práci v OKD. Po nastavení 
podmínek, pro případné nové nástu-
py do kmenového stavu, začneme na-
bírat v průběhu podzimu jednotliv-
ce, a to za podmínky, že již mají důlní 
praxi. Částečně může jít o naše býva-
lé zaměstnance, ale zaměříme se také 
na polské horníky v příhraniční ob-
lasti. Každopádně nemluvíme o žád-
ném masivním náboru, který se dě-
lal v OKD v minulosti, ale o doplňo-
vání jednotlivců v souladu s potře-
bou provozu. Hlavním cílem pro nás 
stále zůstává stabilizace stávajících 
zaměstnanců. 

Pokračování na straně 4

Tradiční hornické slavnosti OKD nabídnou program pro celou rodinu
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INFORMAČNÍ MĚSÍČNÍK 
SPOLEČNOSTI OKD, a.s.Horník

Náročné pololetí 
úpravářů

Výroba od ledna do června činila cca 
890 tisíc tun a od července do prosince 
by měla být ještě větší.

3 Pod vlivem? To 
neexistuje!

Smrtelná rizika při práci na šachtě – ať 
v dole nebo na povrchu – nedovolují 
tolerovat alkohol ani drogy.

5 První karvinská 
padesátka

Běžci se den po hornických slavnostech 
vydají poznávat krásy revitalizované krajiny 
po těžbě uhlí.

6
Ludi prosím udělal bys inzerci (Horník) k akci POHO50 – první verzi, která půjde do Horníku. Formát A4. co nejdříve prosím

Ať se vůbec o ní ví.
Tedy název, termín, místo, že je pro všechny (výčet tratí), partneři – pořadatel, organizátor, generální partner, hlavní partneři

Pořadatel - 3 loga
Spolek Madleine
Atletický oddíl (TJ Jäkl Karviná)
Město Karviná
Organizátor - 1 logo
Agentura Orange
Generální partner - 1 logo
RBP pojišťovna
Hlavní partneři  - max 3 loga
POHO2030
OKD

18. 09. 2022 - Karviná

POŘADATEL ORGANIZÁTOR GENERÁLNÍ PARTNER HLAVNÍ PARTNER

Hlavním cílem pro nás stále zůstává 
stabilizace stávajících zaměstnanců
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Radomír Štix – personální ředitel OKD.

Výsledky 
loňského roku: 
OKD podnikala 
v plusu!

STONAVA – OKD uzavřela v roce 
2021 hospodaření s čistým ziskem 
216,8 milionu korun, přičemž 
předloni se nacházela ve ztrátě 
2,437 miliardy korun. Objem výroby 
totiž těžební společnosti meziročně 
stoupl téměř o 104 tisíce tun na cel-
kových 2,47 milionu tun uhlí a tržby 
za prodej vlastních výrobků a služeb 
o tři miliardy na 9,24 miliardy korun.

Ukazatel EBITDA (provozní zisk 
před odpisy) překročil před mimo-
řádnými operacemi souvisejícími 
s tvorbou rezerv dvě miliardy korun. 
Předseda představenstva Roman 
Sikora sdělil, že provoz OKD i vloni 
ovlivnila koronavirová pandemie, 
ale zkušenosti z předchozího roku 
firmě pomohly tuto situaci lépe 
a efektivněji zvládat bez zásad-
ních dopadů na výsledky výroby. 
„Testování našich zaměstnanců 
významně pomohlo zabránit 
nekontrolovanému šíření nemoci, 
a přestože nastala období, kdy 
v některých osádkách chyběly větší 
počty pracovníků, náš těžební plán 
se podařilo dokonce mírně překro-
čit,“ uvedl Roman Sikora.

Ceny v první půlce loňského 
roku stagnovaly, poptávka po uhlí 
byla velmi nízká. „Zlomový byl pro 
vývoj na trhu květen, kdy jsme 
začali sledovat zvyšující se poptávku 
po energetickém uhlí a rostoucí 
cenový index,“ konstatoval předseda 
představenstva.

U koksovatelného uhlí (UVPK) se 
začaly ceny zvedat v červnu 2021. 
„Spolu se zlepšující se epidemickou 
situací a uvolňováním hygienických 
opaření jsme začali sledovat ekono-
mické oživení a růst poptávky ocelářů 
po koksovatelném uhlí. Cenové indexy 
uhlí pak postupně a vytrvale rostly 
a v září začaly prolamovat svá historic-
ká maxima,“ vysvětloval Sikora.

Tento obrat podle něj umožnil 
na druhé pololetí výrazně navýšit ceny 
a zlepšit tržby OKD. „Vysoké výnosy 
se pak odrazily i ve výsledku EBITDA 
za rok, který překročil dvě miliardy ko-
run, a to před mimořádnými operace-
mi souvisejícími s tvorbou rezerv. Když 
vezmeme v potaz to, že plán nepočítal 
s dosažením kladného výsledku, byl 
to vskutku vynikající závěr roku. Nesmí 
chybět poděkování všem zaměstnan-
cům za jejich usilovnou práci v celém 
loňském roce a vše nasvědčuje tomu, 
že i letošní rok zakončíme s kladným 
výsledkem hospodaření," doplnil 
předseda představenstva.

BARBORA POLÁKOVÁ JANA KIRSCHNER

Hornické 
slavnosti OKD
Park Boženy Němcové (Karviná-Fryštát)

17. září 2022

EWA FARNA

Program
14:30 Jana Kirschner

16:00 Ready Kirken

17:30 Barbora Poláková

19:00 Doga

20:30 Ewa Farna
DOGA

READY KIRKEN
MODERUJE 

MICHAL  
KAVALČÍK

Vstup 
zdarma

KARVINÁ – I letos společnost 
OKD uctí památku horníků, 
kteří při práci v dolech za-
platili svými životy, a podě-
kuje nejen stávajícím a bý-
valým zaměstnancům, ale 
i obyvatelům karvinské-
ho regionu. A to v sobotu 
17. září nejprve formou piet-
ního aktu na Univerzitním 
náměstí, mší v koste-
le Povýšení sv. Kříže a po-
sléze bezplatným kultur-
ním programem v Parku 
B. Němcové.

„Vážíme si práce našich 
kolegů i přízně regionu. 
Vzdáme jim díky v duchu 
hornické tradice,“ vzkázala 
mluvčí těžební společnosti 
Naďa Chattová. OKD s part-
nery připravila program pro 
celou rodinu, zapojila se 
i Nadace OKD se spřízně-
nými neziskovými organi-
zacemi. Vedení firmy mys-
lelo také na pitný režim, ka-
ždému zaměstnanci (kme-
novému i dodavatelskému) 

dá po předložení ASEP kar-
ty poukázku na dva nápoje 
zdarma.

Hornické slavnosti 2022 
začnou v 10 hodin dopo-
ledne před Slezskou uni-
verzitou, kde bude formál-
ní část programu s decho-
vou hudbou Akorďanka 
a položením květin k pa-
mátníku hornických obě-
tí. Nebudou chybět zá-
stupci havířských spolků 
v parádních uniformách. 
Ti se se zástupci těžební 
firmy a jejími hosty ode-
berou v průvodu ke kos-
telu Pov ýšení sv. Kříže, 
kde v 11 hodin proběhne 
bohoslužba.

Do fryštátského parku pak 
OKD zve na 14:30, kdy kul-
turní blok Hornických slav-
ností 2022 zahájí zpěvačka 
Jana Kirschner. Dále vystou-
pí Ready Kirken, Barbora 
Poláková, Doga a závěr bude 
patřit držitelce letošní Ceny 
Anděl Ewě Farne.

Partneři
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Rubáňovým pochyběly tuny, čelboví 
navzdory výpadkům režim překročili

STONAVA – Už v ročním plánu OKD se 
s červnem počítalo coby s nejslabším 
měsícem roku 2022 v těžbě a výsled-
ky tomu také odpovídaly. Na čtyřice-
titisícový režim rubáňovým chybě-
lo čtyři tisíce tun, na technický režim 
dosáhly dva kolektivy, na limitní vý-
kon žádný. Na čelbách si sice o třicet 
metrů polepšili, nicméně dalších pa-
desát jim scházelo na roční business 
plán.

Prodloužený výkliz 
dokopaného = opožděný 
nájezd nového
„Za červen jsme nakopali šestatřicet 
tisíc tun, což se rovnalo úkolům roč-
ního plánu na tento měsíc. Celkově 
roční plán za první pololetí překraču-
jeme o sedm tisíc tun, kdy bylo od led-
na do června nakopáno 502 000 tun 
uhlí,“ sdělil směnový technik provo-
zu rubání Jiří Pokorný. Nejvyšší těž-
bu 13 389 tun a také nejlepší – byť 
jen šestadvacetimetrový – postup po-
rubní fronty měli ve stěně 292 200/2 
s partou hlavního předáka Kamila 
Turoně z úseku vedoucího Davida 
Miarky. „Porub dokopali a podaři-
lo se ho připravit k likvidaci o tři dny 
dříve, než požadoval technický režim. 
Tento měsíc se budou podílet na čás-

tečném výklizu dokopané stěny a rov-
něž ve spolupráci s vybavováním 
na přípravě nové těžební kapacity – 
porubu 293 200/4,“ upřesnil.

Na režim v těžbě dosáhl i kolektiv 
hlavního předáka Pavla Kully z úse-
ku vedeného René Kubankem v po-
rubu 463 200/1. „Tomu však vzhle-
dem k přetrvávajícím problémům 
s vyjížděním pilíře a propadávání 
stropu trvala příprava porubu k vý-
klizu o sedm dní déle, než měli sta-
noveno. Z tohoto důvodu tak došlo 
k opožděnému nájezdu připravené-
ho porubu 463 206, kde začal kon-
cem měsíce těžit kolektiv hlavního 
předáka Bogdana Kanii s vedoucím 
úseku Karlem Pochopněm. Sice se 
zpožděním, ale zato úspěšně. V červ-
nu ujeli sedm metrů s těžbou 3 472 
tun,“ pokračoval Pokorný.

Ve třetí červnové dekádě se roz-
jížděla ve 40. sloji další těžební ka-
pacita. „Kolektivu hlavního předá-
ka Rudolfa Kubeše z úseku vedené-
ho Martinem Pamánkem se to však 
nepodařilo podle představ. Ve stěně 
401 206/1 bojovali s vyjížděním pi-
líře i propadáváním nadloží a po vý-
jezdu z prorážky se museli usadit 
do sloje a vychytávat, jak se říká, 
mouchy na odtěžení z porubu,“ po-

znamenal směnový technik provozu 
rubání.

Ani dodavatelům z Alpexu z úse-
ku vedoucího Janusze Piełky s no-
vým hlavním předákem Dariuszem 
Heczkem se v bloku 292 207 spl-
nit režim nepodařilo. „Celý měsíc 
se potýkali s tektonickou poruchou 
o amplitudě přes pět metrů prochá-
zející postupně od vrchní úvrati ce-
lým porubem. Vlivem těžby zvýše-
ného množství abrazivního kame-
ne docházelo k nárůstu strojních 
i elektro poruch. V červnu vymě-
nili celou délku opotřebeného ře-
tězu stěnového dopravníku i jiné 
strojní díly,“ vysvětloval Pokorný. 
Heczkovi horníci ještě v červenci 
– během čtyřdenní pauzy v těžbě – 
měnili další části svého dobývacího 
komplexu. 

V sedmém měsíci, jak směno-
vý technik provozu rubání dopl-
nil, v OKD kopou poruby 292 207, 
401 206/1, 463 206. Technický režim 
těžby je stanoven ve výši 82 tisíc tun.

Na ražbách dvou kolektivů 
panovaly nepředvídatelné 
podmínky
Vedoucí provozu příprav Petr 
Glas zdůraznil zejména dokonče-

ní stavební připravenosti nové stě-
ny 293 200/4 raziči od Romana 
Kadlece a Waldemara Paśika: 
„Nyní v oblasti už probíhají vybavo-
vací práce, aby se mohl tento porub 
rozjet ke konci druhé dekády srp-
na.“ V červnu na čelbách v OKD ko-
lektivy vyrazily 460 metrů, což zna-
menalo dohromady 3 115 metrů 
za první pololetí.

„Minulý měsíc mohl být výsle-
dek v metráži ještě lepší, kdybychom 
se ovšem na dvou čelbách nepotý-
kali s nepředvídatelnými podmín-
kami,“ upozornil Glas. Při ražbě tří-
dy 402 246 partou hlavního předáka 
Marka Noworyty z úseku vedoucího 
Adriana Firly omezovala plnit denní 
předpoklady postupu čelby geome-

chanická aktivita, která i přes zpřís-
něná bezpečnostní opatření vyvrcho-
lila otřesem a zastaveným pracoviš-
těm. Při přípravě chodby 540 22/1 ko-
lektivem hlavního předáka Michala 
Omelky z úseku vedeného Romanem 
Čápem došlo vlivem zhoršených geo-
logických podmínek k protržení nad-
ložních vrstev nad chodbou a násled-
ně nutnosti zastavení ražby a řešení 
situace pomocí betonovacích směsí.

„V průběhu června nás také začí-
nal trápit nedostatečný počet pra-
covníků na pracovištích vlivem zvý-
šené absence jednak vlivem nastupu-
jícího léta a jednak zvýšenou úrazo-
vostí v kolektivech. Týkalo se to jak 
vlastních kolektivů, tak i dodavatelů,“ 
konstatoval vedoucí provozu příprav.

Z OKD

Čelbové limitní výkony

•  kolektiv hlavního předáka Vladimíra Slíže z úseku vedoucího Adriana Firly 
na čelbě 402 226 vyrazil 60 metrů při průměrném postupu 2,73 metru denně, 
čemuž odpovídal čelbový výkon 12,99 centimetru na raziče a směnu,

•  kolektiv hlavního předáka Ryszarda Michońie z úseku Alpex vedoucího Pawła 
Paleje na čelbách 463 352 vyrazil 88 metrů při průměrném postupu 3,14 met-
ru denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 18,49 centimetru na raziče a směnu,

•  kolektiv hlavního předáka Tomasze Figury z úseku Alpex vedoucího Janusze 
Zgudy na čelbě 463 332 vyrazil 137 metrů při průměrném postupu 4,57 metru 
denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 28,86 centimetru na raziče a směnu.

Patryk Holek (uprostřed), vlevo Paweł Palej, vedoucí úse-
ku, a vpravo Petr Glas, vedoucí provozu příprav.
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Poslední pluh je vyklizen a odstaven,  
kolektiv se začíná sžívat s kombajnem
STONAVA – Pro značnou část horníků z ko-
lektivu hlavního předáka Rudolfa Kubeše 
nastala po dokopání stěny 236 502 
v oblasti darkovského pomocného závodu 
doslova životní změna: Přechod z pluhového 
na kombajnový dobývací komplex! Jejich 
působení v novém bloku 401 206/1 na jižní 
lokalitě stonavské šachty komentoval 
vedoucí úseku Martin Pamánek.

„Technologie se sice z pětset dvojky 
vyklidila, ale s jejím nasazením se zatím 
nepočítá. Kubešovy osádky se směnovými 
předáky Liborem Miláčkem, Jaroslavem 
Tomečkem, Radkem Hemowskim, Jiřím 
Petrem a Lubomírem Adamim doplněné 
navíc o partu Petra Hlaváče s revírníkem 
Rostislavem Filgasem (původně z úseku 
vedeného Davidem Miarkou) se přestěho-
valy v květnu do oblasti 40. sloje. Ve spolu-
práci s vybavovači úseku VaL 3 vedeného 
Jánem Slowikem instalovaly do nového 
porubu 401 206/1 technologii, na níž 
nebyli zvyklí, počínaje kombajnem SL 300 
a 113 sekcemi středního POPu 2010 typu 
DBT 1300/3100. Dále tam dostali stěnový 
dopravník PF 6 a sběrné dopravníky PZF 
11 Grot – jeden pod rubání, druhý vložený 
do odtěžení mezi pásy TP 1200.

„Velmi zjednodušeně řečeno: Všechno 
je tady větší a těžší!“ popisoval Pamánek, 
co obnášel přechod s průměrně půldru-
hého metru mocných slojí do třímetrových 
mocností. Výhodu při tom měli chlapi 
z Kubešova kolektivu, kteří dříve byli 

na výpomoc u kombajnových kolegů. 
Ostatní se začali učit a přizpůsobovat 
odlišným technologiím i podmínkám. Zvykat 
si museli zejména na rozměry dobývacího 
komplexu včetně obtížnější výměny součás-
tí. Sžívali se také zámečníci z údržbových 
part se směnovými předáky Tomášem 
Pavlicou a Petrem Štillnerem: „Sekce jsou 
v podstatě zvětšeniny těch našich dřívějších 
menších.“

A ani podmínky na novém pracovišti 
nebyly s rozjezdem zrovna ideální. „Náročný 
revír, kde je mikroklima, potřebujeme 
ledničky na úvodě, v rubání i na výduchu. 
Výjezd z prorážky byl komplikovaný hlavně 
ve vrchní části porubu, kde bylo od deva-
desáté sekce nutno snižovat dobývanou 
mocnost,“ konstatoval Pamánek. V odezvě 
na geomechaniku také vyjížděl ve stěně 
401 206/1 uhelný pilí ř, jenž se prolepoval, 
zavrtávaly se TH roviny, prováděly vrtné 
testy i otřasné odlehčovací trhací práce.

„Záparová sloj se širokou otřesovou 
problematikou,“ shrnul vedoucí úseku 
podmínky v bloku. Kubešovy osádky se 
dostaly do oblasti spojené 39a. a 40. sloje, 
ze kterých berou tři metry uhlí ve vrchní 
lávce, dalších cca šest metrů zůstává pod 
nimi. V plánu, jak Pamánek poznamenal, je 
dostat se na pokos až pokos a půl na partu 
(dva a půl až tři metry za den), technický 
režim v měsíci červnu je 1755 tun. Stěnu se 
směrnou délkou 317 metrů by měli dokopat 
do konce roku.

Na limitní výkony dosáhli v červnu jen čelboví (zleva) z kolektivů hlavních předáků Tomasze Figury, Ryszarda Michońie (nově už s Patrykem Holkem) a Vladimíra Slíže.
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Palejův úsek se vrátil k limitnímu
výkonu a změnil hlavního předáka
STONAVA – Ještě pod hlavním předákem Ryszardem 
Michońiem se čelboví z úseku dodavatelské orga-
nizace Alpex vedeného Pawłem Palejem po dvou 
měsících vrátili ke splnění parametru limitního výkonu. 
Osmaosmdesát metrů vyrazili na čelbě 463 352, což 
je budoucí výdušná chodba, a k dalšímu se hlásili také 
v červenci. A od srpna pak budou plnit výrobní úkoly už 
pod taktovkou hlavního předáka Patryka Holka.

„Ryszard skončil s dosažením české hranice důchodo-
vého věku, hlavního předáka dělal od roku 2016 a jeho 
kolektiv za tu dobu dosáhl desítek limitních výkonů 
a úspěchů. Horníkem se stal před pětatřiceti lety ještě 
na dole KWK Nowa Ruda, po jeho likvidaci v roce 2001 
přešel k nám do firmy, od roku 2009 byl předákem smě-
ny,“ popisoval Arkadiusz Węglarz z úseku Alpex.

Michońiův kolektiv letos nastoupil do oblasti sloje 
Natan. V těžkých podmínkách se mu však ne vždy 
dařilo, v lednu na přípravě výdušné třídy 463 246 pro 
porub 463 206 pochybělo šestačtyřicet metrů. V únoru 
na čelbách 463 246 a 463 394 měl nepříznivý úklon, 
negativní směr vůči odtěžení, přidávaly se i trable 
s metanem. V březnu už nicméně Michońiovi raziči 
dostáli své pověsti a hlásili z čelby 463 394 postup 
137 metrů (druhý nejlepší u dodavatelů, čtvrtý nejvyšší 
v OKD celkově v tomto roce). Za duben to už bylo opět 
s výpadky, když jim stoprocentně nevyšel s kombajnem 
MR 340 po probítce přechod štrekou 463 330 a zvládli 
jen devětapadesát metrů. Květen znamenal přezbrojení 
na klasickou technologii – vrtací vůz VVH-1U a nakladač 
Hausherr – s níž dali šestnáct metrů.

„V červnu návrat ke kombajnu a po šestém měsíci i mezi 
kolektivy se splněným limiťákem,“ konstatoval k tomu 

vedoucí provozu příprav Petr Glas. Upozornil, že to byla 
svým způsobem rozlučka s hlavním předákem Michońiem, 
jenž marodí, a jehož od srpna nahradí jiný zkušený horník 
Patryk Holek. Ten nastoupil na šachtu v roce 2004, od roku 
2010 působil u dodavatelů WPBK BiS, dělal tam směnové-
ho i hlavního předáka. „Je sice letošním nováčkem Alpexu, 
ale platí za ambicózního, schopného, znalého havíře 
zaangažovaného do chodu úseku a dbajícího na to, aby se 
řádně plnily stanovené úkoly,“ poznamenal k tomu Węglarz.
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Úpraváři v revíru hlásili náročné pololetí, 
nad výrobu i expedici nadřadili bezpečnost

STONAVA – Poptávka po uhelných pro-
duktech byla enormní, snaha vycházet 
vstříc odběratelům maximální. Tak to 
vypadalo v prvním pololetí v úpravá-
renském provoze na šachtě ČSM, je-
hož součástí je i třídící a výrobní lin-
ka na skládce Stonávka na Darkově 
a pracoviště na lokalitě ČSA. 

Celková výroba činila od ledna 
do června přibližně 890 tisíc tun 

a podle prognózy výroby a prode-
je na letošní rok by měla být od čer-
vence do prosince ještě vyšší.

Vedoucí Provozu úpravny Zdeněk 
Piech sdělil, že první půlrok byl 
svým způsobem výjimečný z hle-
diska zpracovávání surového uhlí 
ze skládek: „Spolu s objemem těž-
by z dolu jsme od poloviny úno-
ra do konce dubna zpracovali i dvě 

stě tisíc tun zásob surového uhlí ze 
skládek z minulého roku.“ Doposud 
nejúspěšnějším měsícem na samo-
statné úpravně ČSM se stal leden 
z celkovým objemem 365 tisíc tun 
surového uhlí, výrobou 139 tisíc tun 
praného uhlí a vytříděním 217 tisíc 
tun hlušiny.

„V prvních šesti měsících jsme 
zápasili  s extrémně vysokou popel-

natostí v těženém uhlí, což mělo vliv 
na údržbu strojního zařízení a zvý-
šené nároky na kvalitu odvede-
né práce všech pracovníků úprav-
ny. Objemy hlušiny značně ztíži-
ly logistiku výroby, expedice, údrž-
bu technologických celků,  kladly 
vyšší nároky na manipulaci,  preci-
znost výroby, na logistiku i údržbu 
opotřebovaných či porouchaných 

technologií,“ vysvětloval vedoucí 
Provozu úpravny, kde v uvedeném 
období vyrobili o osmdesát tisíc tun 
sortimentů nad plán. A nad produk-
ci i expedici nadřazovali opět bez-
pečnost práce. V letošním roce, 
za prvních šest měsíců, se totiž v je-
jich provozech nestal jediný evido-
vaný či registrovaný úraz!

Na dobrých výsledcích se rov-
něž podíleli zaměstnanci třídící lin-
ky Stonávka, kde se převážně vy-
rábějí energetické druhy - energe-
tický hrubý prach a proplástek pro 
teplárny, elektrárny a cementár-
ny. Nejlepším měsícem, z pohledu 
výroby, byl červen s více než sed-
maosmdesáti tisíci zpracovanými 
tunami.

„Nebylo to jednoduché obdo-
bí ve výrobě, expedici a manipula-
ci na skládkách OKD. Za pracov-
ní výkony, jménem vedení Provozu 
úpravny, děkuji všem kmenovým 
i dodavatelským zaměstnancům. 
Rád bych jim popřál pohodovou do-
volenou v letních měsících s tím, že 
jako každý rok nebude další období 
o nic lehčí než předchozích šest mě-
síců,“ vzkázal Piech. 

Rubání i čelby ve vzdáleném Natanu  
se změnami při transportu mužstva
STONAVA – S rozjezdem bloku 463 206 
dobývaného kolektivem hlavního 
předáka Bogdana Kanii z úseku ve-
deného Karlem Pochopněm vyvstala 
potřeba jiné dostupnosti, ale i větrání 
v oblasti sloje Natan vzdálené od jižní 
jámy 1000 a od severní 2 600 metrů. 
Stávající transport mužstva po pře-
kopu 546 20 již nebyl možný kvůli vy-
budování hrází na chodbě 463 290, 
jak vysvětlil směnový technik provo-
zu dopravy René Gadatsch.

„Musely se provádět docela vel-
ké změny. Přistoupili jsme k dopra-
vě z lokality Sever místo z Jihu. Nová 
trasa je vedena po překopech s 533 21, 
54621, 546 23 a 463 292 na výstup-
ní stanici 463 290. Trasa, je delší a její 
příprava si vyžádala spoustu prá-
ce,“ uvedl. Nejprve tam chlapi z úse-
ku vybavování a likvidace s vedoucím 
Janem Feberem a hlavním předákem 
Radimem Škutou vytvořili dva úseky, 
kde se mohou míjet, případně odsta-
vovat závěsné soupravy. Dále provozní 
úsek s horníky od Pochopeně vybudo-
val místo pro výstup a nástup mužstva 
v revíru a úsek centrální dopravy pod 
vedením Radka Szarowského a me-
chanika úseku Pavla Golasowského 
připravil soupravy kabin pro dopravu 
osob po závěsné drážce včetně spoleh-
livých závěsných lokomotiv. Na do-
pravní trase zřídil místa pro doplnění 

vody pro chlazení motorů u mašinek,“ 
pokračoval směnový technik provozu 
dopravy.

Technik závěsné drážky Tomáš 
Černý uskutečnil revizi v oblasti 
a na základě jeho zjištění se dělala re-
instalace části samotné ZD 24, jakož-
to vybraných výhybek.

„Další zásadní novinkou v do-
pravě byla transport zaměstnan-
ců z lokality Jih do rubání 401 206/1 
i na čelby 463 322 a 463 332,“ po-
pisoval Gadatsch s tím, že se to do-
týkalo kolektivů hlavních předáků 
Rudolfa Kubeše, Ryszarda Michońie 
a Tomasze Figury. I jim se doprav-
ní trasa prodloužila, výhodou toho 
však bylo, že výstupní stanici zde již 
měli zřízenou z dřívější doby dopra-
vy horníků před provedenou změnou 
v Natanu. Za úsek centrální dopra-
vy se na její přípravě podíleli zejména 
mechanici Stanislav Staniczek, Milan 
Hruboš a Petr Palatinus.

„Všechny tyto podstatné změny 
v organizaci dopravy osob vyžadují 
dodržování časů sjezdu zaměstnanců 
na důl, dodržování časů odjezdu sou-
prav do revíru i z revíru. Další pod-
mínkou pro zajištění dopravy zaměst-
nanců je bezporuchový provoz závěs-
ných lokomotiv, kabin pro dopravu 
osob a perfektní stav závěsné dráž-
ky,“ doplnil Gadatsch.

Za první pololetí skoro devět set tisíc tun a ve druhém toho budou mít na úpravně asi ještě více.
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Velké změny v dopravě v oblasti sloje Natan.
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Počátek měsíce ve znamení prací 
k zajišťování spolehlivosti prádla

STONAVA – Prázdninová výluka v ob-
vyklém slova smyslu se sice letos 
na úpravárenských linkách v OKD 
neuskutečnila, nicméně jejich osa-
zenstvo ve spolupráci s dodavate-
li obstarávalo během první červen-
cové dekády spoustu činností k zajiš-
tění spolehlivosti i vyšší bezpečnosti 
provozu.  O komentář jsme požáda-
li odborníky na slovo vzaté: mecha-
nika Jiřího Strouhala a technologa 
Daniela Třineckého.

„Klasická výluka nebyla z důvo-
du toho, že šachta nepřerušila těž-
bu na více než čtyři dny. Nekopalo se 
jen od neděle rána 3.července do noč-
ní směny ve středu 6. července, ov-
šem i tohoto relativně krátkého časo-
vého období jsme využili k opravám 
technologických celků většího roz-
sahu,“ říkali Strouhal s Třineckým. 
Zdůraznili při tom skutečnost, že se 
vše obešlo bez úrazů.

Co do objemu prací nejrozsáhlejší 
byla generální oprava sýpky článkové-
ho dopravníku 16 na pásový doprav-
ník 101 pod skipovou věží na třídírně. 
Za ní následovala výměna cca patnác-
ti metrů potrubí na jemné úpravně 
pod Dorrem B. „Dělalo se i na po-
davačích na 271 F a 271 K na hrubé 

úpravně, probíhaly revize vagono-
vých vah kolejích číslo 8 a 12,“ sdě-
lil za údržbu Strouhal s tím, že větši-
nu zastali dodavatelé z firem Raben, 
RPS, Tenzona či AWT, Rekultivace.

„Ve vlastní režii se vyměnily na tří-
dírně podavač k sypání hlušiny do ná-

kladních aut, podavač 756 D pod zá-
sobníky praného uhlí, vyhrnova-
cí mlýnek 517/2 a převodová skříň 
mlýnku 417/2, síta tubusu 401B, 
opravovala se čerpadla Fakmo 524D 
a 424 A, skluzy ze sít 401 a 501,“ líčil 
úpravárenský mechanik. Tyto úkoly 
připadly partám s předáky Milanem 
Kopřivou, Markem Henclerem, 
Václavem Brodou a Břetislavem 
Pszczolkou. Údržbáři s předákem 
Radovanem Mokrošem servisova-
li na jemné úpravně třídící cyklony 
6052 a 6053 a věnovali se potrubním 
řádům.

„Zapojili se také provozní zaměst-
nanci, kteří připravovali strojní linky 
a celky k opravám či revizím a zajiš-
ťovali dozory při pracích s otevřeným 
ohněm,“ navázal Třinecký. Nejvíce 
času podle něj zabralo čištění kruho-
vé sedimentační nádrže typu Dorr B 
a nádrží pro těžkokapalinové prací 
suspenze.

Nezaháleli, jak technolog úpravny 
dodal, ani kolegové elektrikáři vede-
ní Pavlem Durczokem: „Dělali revi-
ze podle plánů i mimo ně, napomáha-
li strojní údržbě, provozákům i exter-
ním firmám.“

Sýpka článkového dopravníku pod skipem po generálce.
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Klasická výluka nebyla, ale údržba a výměna opotřebovaných dílů ano.
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Extraliga nejlepších rubáňových  
a přípravářských kolektivů
ČERVEN 2022

Rubání 

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba    (t) tuny / 

den
odrubaná plocha 

za den    (m2/ den)
rub. výkon 

    (t/hl/sm)
denní

postup    (m) kombajn, výztuž

1. Turoň(292200/2) Miarka 13389 638 212.6 17,687 1,23 SL 300, DBT 1300/3100

2. ALPEX_Heczko(292 207/) Pielka 5512 184 120.2 4,593 0,49 SL 300, FAZOS 15/33, 15/31

3. Kulla(463200/1) Kubanek 4268 164 58.6 2,835 0,33 SL 300, FAZOS 15/33

4. Kania(463206/) Pochopeň 3472 1157 350.7 22,818 2,17 SL 300, FAZOS 17/37

5. Kubeš(401206/1) Pamánek, Ing. 3012 502 85.0 16,370 0,43 SL 300, DBT 1300/3100

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční
ražba    (m) m / d čistý výlom/den

    (m3/den)
čelbový výkon     
(cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Figura(463332/) Zguda, Mgr. 137,00 4,57 114,62 24,04 MR 340X-Ex SANDVIK C02

2. ALPEX_Michoń(463352/) Palej 88,00 3,14 72,91 16,99 MR 340X-Ex SANDVIK C01

3. Kadlec(293240/3, 293260/4) Čáp 63,00 2,25 35,10 12,72 AM-50/132 C04

4. ALPEX_Pasik(293260/4P, 293220/3, 
293260/5) Bajaczyk, Ing. 36,00 2,00 44,68 11,18 AM-50/132 C02

5. Noworyta(402246/) Firla 13,00 2,17 51,13 11,40 AM-50/132 C01

Přípravy – klasické technologie 

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční ražba
    (m) m / d čistý

výlom/den    (m3/den)
čelbový 

výkon    (cm/hl/sm) typ zařízení

1. Slíž(402226/) Firla 60,00 2,73 64,09 13,71 VVH-1R C01, NSU-1E C01

2. Noworyta(463260/7, 402246/) Firla 33,00 1,94 44,64 9,40 Trhací práce, D 1131 HAUSHERR,NOELL C03

3. Omelka(54022/1) Firla 30,00 1,36 34,23 7,33 VVH-1R C02, D 1131 HAUSHERR,NOELL C02

LEDEN – ČERVEN 2022

Rubání

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba (t) tuny / den odrubaná plocha za den 

(m2/ den)
rub. výkon 
 (t/hl/sm)

denní
postup (m)

1. ALPEX_Heczko Pielka 111420 667 433.1 16,658 1,76

2. Turoň Miarka 106658 957 419.9 23,375 2,44

3. Kubeš Pamánek, Ing. 94092 1059 635.0 29,605 3,60

4. Kulla Kubanek 76240 444 176.9 6,963 1,00

5. Kania Pochopeň 59722 1111 459.4 20,780 2,33

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba (m) m / d čistý výlom/den
 (m3/den)

čelbový výkon 
 (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Figura Zguda, Mgr. 641,00 3,93 90,51 20,73

2. ALPEX_Pasik Bajaczyk, Ing. 445,00 3,18 73,04 17,50

3. ALPEX_Michoń Palej 417,00 3,31 77,79 17,55

4. Omelka Čáp 391,00 6,31 143,76 34,18

5. Kadlec Čáp 337,00 2,81 56,56 15,05

6. Noworyta Firla 288,00 2,83 54,23 15,13

7. Pavlík Firla 228,00 3,80 95,94 16,64

8. Lichý Firla 39,00 2,50 64,75 13,47

Přípravy – klasické technologie

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba  (m) m / d čistý
výlom/den (m3/den)

čelbový 
výkon (cm/hl/sm)

1. Slíž Firla 209,00 2,52 56,53 12,07

2. Omelka Firla 71,00 2,09 49,52 11,14

3. Noworyta Firla 33,00 1,94 44,64 9,40

4. ALPEX_Michoń Palej 16,00 1,23 30,65 8,33

POZNÁMKA: V ročních tabulkách jsou zeleně označeny kolektivy, které více provozních dnů odpracovaly s technologií POP 2010.

Dopraváři využili opět pauzy v těžbě, 
opravovali a měnili v dole i na povrchu
STONAVA – Sever i Jih, na povrchu, 
v jamách i v důlních chodbách, všude 
tam se pouštěli zaměstnanci provozu 
dopravy – hlavně ve dnech od čtvrtku 
30. června do středy 6. července –  
do údržby, oprav či dalších výlukových 
prací, které by jinak v době těžby prová-
dět nemohli. Informoval o nich směnový 
technik dopravářů René Gadatsch.

„Nejdůležitějším byla výměna 
plochého vyrovnávacího lana délky 
1020 metrů na skipovém těžním 
zařízení č. 4, na pátém patře v náraží 
výdušné jámy, jehož životnost se blížila 
svému konci. Po třech letech používání 
jsme ho odkládali na základě výsledků 
z nedestruktivního defektoskopického 
měření,“ popsal. Údržbáři pod vedením 
Oldřicha Navrátila to pojímali jako 
obvyklou činnost (v průběhu velikonoč-
ních svátků a pak v květnu ostatně už 
obměnili obě těžní lana), zabralo jim 
to tři šichty. Druhé vyrovnávací lano 
na skipu se chystají nahradit koncem 
léta či začátkem podzimu, rozhodne 
o tom opět defektoskopie.

Při jednom, jak Gadatsch navázal, 
se na skipovém těžním zařízení TZ3 
uskutečnila i roční pravidelná prohlídka 
v režii dodavatelské firmy INCO ve spo-
lupráci s Navrátilovou partou údržbářů. 
„Instalovaly se mimo jiné nové vzduchové 
filtry těžního motoru,“ poznamenal smě-
nový technik provozu dopravy.

Údržbáři výdušné skipové jámy se 
postarali o další obvyklou záležitost – 
výměnu čtyř opotřebovaných průvodnic. 
Do dopravních nádob pak dávali nové 
vnitřní otěrové plechy i čtyřhrany k zesíle-
ní jejich vyústění. Pod skipem v aku-
mulačním zásobníku č. 2 se věnovali 
chlapi s předákem René Trzaskalikem 

rekonstrukci jeho ústí nad podavačem. 
„Stejná parta opravila i boční plechy 
v dopravních nádobách opotřebované 
provozem,“ uvedl Gadatsch.

Dodavatelé z INCO společně 
s kmenovými údržbáři těžních zařízení 
vedenými Václavem Dobešem dále zre-
vidovali v rámci roční prohlídky TZ č. 6 
i 7 na Jihu. „Po jejím ukončení proběhla 
na šestce výměna těžních lan s kulatým 
průřezem o délce 1020 metrů,“ upřesnil 
směnový technik provozu dopravy. Jeho 
kolegové asistovali také odborníkům 
z VŠB-TUO, kteří dělali v severní i jižní 
vtažné jámě připojovací měření.

„V dole byla nejzásadnější rekon-
strukce kolejové trati na překopu 5201, 
který je klíčovým překladištěm pro lo-
kalitu Sever. Voda s bahnem přitékající 
z blízké svažné pásové chodby 533 21 
tam působila na trať tak, že přestala vy-
hovovat parametrům,“ sdělil Gadatsch. 
Tento úkol připadl dopravářům s předá-
kem Petrem Menaříkem, kteří nejprve 
asi dvousetmetrový úsek přezmáhali 
nakladačem Hausherr, načež opravili 
kolejiště a vytvořili tu sedimentační 
nádobu. Trvalo jim to déle než byla 
výluka, hotovo hlásili až s koncem první 
červencové dekády.

Severský skip jede s novým vyrovnávacím lanem.
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Pietní akt za 108 obětí požáru na šachtě Dukla
HAVÍŘOV – Poprvé na centrálním havířov-
ském hřbitově v Šumbarku se přesně 
v den 61. výročí tragického požáru 
na Dole Dukla uskutečnil vzpomínkový 
akt k uctění památky 108 obětí. Jejich 
pomník byl přemístěn z bývalé šachy 
v Dolní Suché měnícího se v průmyslový 
areál právě zde – na důstojnější místo.

Největší české poválečné důlní neštěstí 
si připomenuli jak příbuzní a spolupracov-
níci, tak další havířská veřejnost – Klub 
přátel hornického muzea v Ostravě, 
Spolek krojovaných horníků při obci 
Stonava, Klub hornických důchodců Dolu 
František Horní Suchá, Kroužek krojova-
ných horníků Dolu František Horní Suchá, 
Nadace LANDEK Ostrava – i zástupci 
města Havířov.

Na úvod zazněla hornická hymna 
„Hornický stav budiž veleben“ v podání 
trubače hornického Symfonického 
dechového orchestru Májovák Karviná, 
pak celé setkání zahájil Josef Bělica, 
primátor Havířova. Následovalo kladení 
věnců jednotlivých spolků a účastníků 
k památníku. Uctění hornických obětí ze 7. července 1961 na havířovském centrálním hřbitově. 
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Práce probíhaly i na samotném těžním 
motoru.

Hlavním cílem pro nás stále zůstává 
stabilizace stávajících zaměstnanců
Dokončení ze strany 1

Až pak těžba v revíru skončí, 
na co budou mít vlastní 
zaměstnanci nárok? 
Podmínky zůstávají stále stejné. Jedná 
se o tzv. „podpůrný balíček“  pro za-
městnance odcházející z organizač-
ních důvodů. Skládá se ze 3 částí. 
První a nejpodstatnější část nároku 
vyplývá přímo z Kolektivní smlouvy, 
která platí na dobu neurčitou. Podle 
ní všichni kmenoví zaměstnanci, se 
kterými skončí OKD pracovní poměr 
z organizačních důvodů, budou mít 
nárok na odstupné ve výši až 11náso-
bek průměrného měsíčního výdělku 
(PMV), a to za předpokladu odpraco-
vání nejméně 16 let. Pokud jsou v OKD 
kratší dobu, odstupné bude v souladu 
s Kolektivní smlouvu viz tabulku níže.

Druhá část se týká Příspěvku 
ke zmírnění sociálních dopadů, kte-
rý je podle platného nařízení vlády ur-

čen všem kmenovým zaměstnancům, 
se kterými skončí OKD pracovní po-
měr z organizačních důvodů a záro-
veň pro těžební firmu pracovali nepře-
tržitě alespoň dva roky. Příspěvek vy-
plácí Sociální centrum státního pod-
niku DIAMO, odštěpného závodu 
Odra a poskytuje se ve výši 8 000,- Kč 
pro zaměstnance s převažujícím výko-
nem práce v dole a 5 300,- Kč pro za-
městnance s převažujícím výkonem 
práce na povrchu. Celková doba po-
skytování příspěvku je 3 až 60 měsí-
ců, podle nepřetržité délky pracovní-
ho poměru v těžební společnosti a věku 
zaměstnance. 

Třetí část se týká pomoci s hledá-
ním pracovního uplatnění na trhu 
práce v rámci našeho vlastního pro-
gramu Nová šichta. Po útlumu dolu 
Paskov v roce 2017 a dolech Darkov 
a ČSA v roce 2021, prošla tímto pro-
gramem celkem již necelá tisícovka 
bývalých zaměstnanců OKD.

Počet odpracovaných  
let v OKD

Nárok dle Zákoníku 
práce a kolektivní 
smlouvy vyššího 

stupně

Max. nárok dle 
části VII., bodu 3.1. 
Kolektivní smlouvy 

OKD

Navýšení odstupného 
dle odpracovaných 

let (KS OKD)

Max. celková výše 
odstupného v případě 

uzavření dohody

0–méně než rok 2násobek PMV 2násobek PMV Není 4násobek PMV

1–méně než 2 roky 3násobek PMV 2násobek PMV Není 5násobek PMV

2–4 rokys 4násobek PMV 2násobek PMV Není 6násobek PMV

5–10 let 4násobek PMV 2násobek PMV 1násobek PMV 7násobek PMV

11–15 let 4násobek PMV 2násobek PMV 3násobek PMV 9násobek PMV

16 a více let 4násobek PMV 2násobek PMV 5násobek PMV 11násobek PMV



28. července 2022 | www.okd.cz 5Bezpečnost práce

Pololetní hodnocení úrazovosti: 
Důl nezopakoval loňské výsledky
STONAVA – V hodnocení úrazovos-
ti za první pololetí tohoto rroku 
se odrážely složité důlní podmín-
ky na pracovištích ČSM-Jih a ČSM-
Sever. V prvním čtvrtletí ji značně 
ovlivnila příprava porubního bloku 
401 206/1, ve druhém pak těžba v po-
rubu 463 200/1, jak informoval ve-
doucí odboru bezpečnosti Břetislav 
Pukowski.

Letošních osmdesát registrova-
ných úrazů bylo o třiačtyřicet více 
než ve stejném loňském období a evi-
dovaných přibylo třicet (126 oproti 
96). Také bohužel došlo ke smrtelné-
mu pracovnímu úrazu zaměstnance 
dodavatelské organizace při plenění 
důlního díla za porubem.

„V řeči čísel to znamenalo zhor-
šení všech statistických parametrů. 
Úrazová četnost vzrostla z loňských 
12,21 na letošních 28,02, frekvence vý-
skytu úrazů z 25,48 na 44,13 a úrazo-
vá závažnost z hodnoty 12,87 na 22,84. 
Zjednodušeně můžeme říci, že za polo-
letí máme stejně úrazů jako za celý loň-
ský rok,“ konstatoval Pukowski.

Skokový nárůst měli 
na produktivních kontech
Skokanem druhého čtvrtletí byl 
v lize úrazů úsek R1, který v porubu 
463 200/1 za poslední tři měsíce re-
gistroval dvanáct úrazů. A za pololetí 
celkem patnáct. „Náročnost hornic-
ko-geologických i klimatických pod-
mínek, nekázeň a rutina si vybraly 
svou daň. Čtyřiašedesát ze všech pří-
padů bylo registrováno zaměstnan-
ci provozu rubání a příprav. Ve srov-
nání s minulým rokem došlo ke zvý-
šení počtu úrazů v produktivních 
provozech rubání a ražby o 230 %. 
Porušování předpisů vztahující se 
k vykonávané práci se podílelo pat-
nácti procenty na celkové úrazovosti 
zaměstnanců,“ popisoval vedoucí od-
boru bezpečnosti. Ke klidu v myslích 
kolegů podle něj navíc nepřispěla ani 
nejistota spojená s předpokládaným 
útlumem hornictví.

„Státní báňská správa u nás pro-
vedla tento rok už třicet pět inspek-

cí a zjistila tři nedostatky,“ navázal 
Pukowski. Z toho dvě závady byly 
zjištěny na důlním a jedna na povr-
chovém pracovišti. Na Dole ČSM  se 
uskutečnily důlní specializované pro-
věrky týkající se nebezpečí zapálení 
metanu a prevence výbuchu uhelné-
ho prachu, přičemž na žádné z desít-
ky profáraných tras inspektoři nena-
šli nic proti předpisům. Další tři spe-
cializované prověrky byly provedeny 
na povrchových pracovištích.

Méně ale důrazněji se 
projevovaly otřesové sloje
„Za první pololetí roku 2022 jsme 
v revíru zaznamenali patnáct geome-
chanických jevů s energií 105 J a vyš-
ší, což bylo o deset méně než v loň-
ské období,“ oznámil vedoucí odbo-
ru bezpečnosti. Důlní otřes na ražbě 
401 266/1Pv  únoru a stejně tak – už 
ve druhém pololetí – otřes na čelbě 
402 246 z 9. července si vyžádal zra-
nění a pracovní neschopnost dalších 
zaměstnanců.

Na povrchu v letošním roce 
byli skoro bez úrazů
Povrchoví v OKD si v roce 2021 vy-
brali pomyslného „Černého Petra“.  
V letošním roce se situace výrazně 

změnila: Na povrchových pracoviš-
tích evidovali jen dva úrazy a nemě-
li žádnou registraci. Vloni to bylo tři-
náct evidovaných a dva registrova-
né úrazy.  Provoz úpravny pracoval 
v prvním pololetí bez hlášených úra-
zů, jak Pukowski zdůraznil.

Pohyb na pracovišti a pády 
horniny při ražení 
To byly podle vyhodnocení nejrizi-
kovější činnosti. Chůze, přecháze-
ní a nastupování se podílely na všech 
úrazech třiceti procenty. „Následoval 
s šestadvaceti procenty pád horniny 
a na třetím místě manipulace s před-
měty a zařízením s jedenácti procen-
ty. Ostatní sledované činnosti se po-
dílí na úrazovosti obvykle do sedmi 
procent,“ řekl Pukowski.

A kdo byl v prvním pololetí  v OKD 
nejvíc ohrožen úrazem? „Statisticky 
zaměstnanec kolem věku dvaačtyři-
ceti let, v 6. nebo 7. kvalifikační třídě 
s praxí v dole sedmnáct let. Při vzni-
ku úrazu můžeme vyloučit nedosta-
tečnou praxi, kvalifikaci, popř. ne-
dostatečné proškolení. Ani při jed-
nom pracovním úraze nebyl zjištěn 
vliv alkoholických nápojů nebo návy-
kových látek,“ dodal vedoucí odboru 
bezpečnosti.

Červencový otřes prokázal i důležitost chráničů páteře

STONAVA – Patnáct geomechanických 
jevů s energií 105 J a vyšší za prv-
ní půlrok 2022 sice to bylo o deset 
méně, než v období ledna až červ-
na 2021, ale příroda přesto stále 
ukazovala sílu bránit se horníkům. 
Naposledy ve druhém červencovém 
týdnu na čelbě kolektivu hlavního 
předáka Marka Noworyty, kde do-
šlo i k pěti újmám na zdraví. Vedení 
společnosti OKD se i kvůli tomu roz-
hodlo připomenout právě protiotře-
sovou prevenci.

„Šachty karvinské části revíru byly 
vždy zařazeny mezi ty s nebezpečím 

důlních otřesů. Také dnes na ČSM 
máme většinu vedených důlních 
děl v 1., 2. nebo 3. stupni nebezpe-
čí otřesů,“ vysvětloval vedoucí odbo-
ru bezpečnosti Břetislav Pukowski. 
Za otřes, jak upřesnil, se považuje 
přírodní jev s uvolněním akumulo-
vané energie, při němž dochází k vy-
sunutí či vyvržení hornin do důlního 
díla s následkem jeho zjevné nebo tr-
valé deformace. 

„Stejně jako u zemětřesení na po-
vrchu neexistuje způsob, jak přesně 
stanovit dobu a místo důlního otře-
su. Existuje pouze míra pravděpo-

dobnosti možného vzniku vyjadřova-
ná zařazením důlních děl do stupňů 
1, 2 nebo 3,“ pokračoval Pukowski. 
Podle jednotlivých stupňů pak před-
pisy odlišily stanovená protiotřesová 
opatření vyjadřovaná ve Zvláštních 
Opatřeních Proti Otřesům (ZOPO), 
které jsou součástí technologických 
postupů.

„Protiotřesová prevence je rozsáh-
lý soubor opatření, jenž je stále dopl-
ňován na základě zkušeností a vychá-
zí zejména z báňské legislativy a ji-
ných opatření organizace. Jejím do-
držováním se snižuje možnost vzniku 
a následků případných geomechanic-

kých jevů. Je to jediná cesta zajištění 
BOZP při zachování hornické činnos-
ti,“ řekl vedoucí odboru bezpečnosti.

Mezi naposledy zavedené prvky 
protiotřesové prevence v OKD patří
•  ve stanovených oblastech byl zave-

den systém ISI (informační systém 
identifikace) nezávisle na vůli za-
městnanců monitorující jejich pohyb, 
v tělesech osobních svítidel je tzv. 
aktivní TAG, který umožní sledování 
zaměstnanců například i v ohrožené 
oblasti a poskytuje inspekční službě 
potřebný přehled,

•  pro urychlení možného zásahu 

v podzemí, vyjíždí automaticky velký 
důlní výjezd pohotovosti HBZS na důl 
hned po zaregistrování seizmického 
jevu o energii 105 J a více, aniž by se 
v první fázi znaly následky,

•  v oblastech stanovených ZOPO musí 
být všichni zaměstnanci vybaveni 
páteřovými chrániči, ty dokáží 
ochránit zdraví při otřesovém nebo 
geomechanickém jevu (což se 
naposledy potvrdilo při mimořádné 
události z 9. července, raziči při 
šetření události potvrdili poškození 
těchto chráničů, důležité je to, že 
nikdo z postižených neutrpěl zranění 
páteře).

Smrtelná rizika při práci na šachtě 
nedovolují tolerovat alkohol ani drogy
STONAVA – Tímto heslem „Řekni NE 
alkoholu a drogám – Řekni ANO životu!“ 
se vedení těžební společnosti obrací 
na všechny kolegy. Nenechává to ovšem 
jen ve formě upozornění, o čemž 
svědčí 1328 testů na drogy (omamné 
a psychotropní látky) a 19 155 zkoušek 
na alkohol provedených jen za první 
pololetí tohoto roku.

„U drog byly všechny negativní, u al-
koholu jsme zjistili šestnáct pozitivních,“ 
uvádí bezpečnostní technik Marek 
Chodura. Upozorňuje, že člověk „pod 
vlivem“ může uškodit a způsobit úraz 
nejen sobě, ale i spolupracovníkům. 
V konečném důsledku je schopen způso-
bit mimořádnou událost ovlivňující celý 
důl! Pozitivní testy na alkohol či drogy 
proto mohou být – a rovněž často bývají 
– posuzovány coby zvlášť hrubé porušení 
pracovní kázně s možností okamžitého 
zrušení pracovního poměru v OKD.

Co by se mohlo „pod vlivem“ stát?
Odbor bezpečnosti přináší rozbor 
jedné – naštěstí smyšlené – mimořádné 
události: „V oblasti jednoho závodu jede 
lokomotiva DLZ 110 na závěsné dráze 
a pět vozů plně obsazených horníky, kteří 
vyrážejí o půlnoci na směnu do vzdálené 
oblasti dolu. Již na začátku jízdy se zdá 
být vše podivné. Řidič se rozjíždí bez 
kontroly soupravy, udání výstražného 
signálu, komunikace s pomocníkem. 
Na chodbách jsou lidé na dopravní ces-
tě. Řidič nezpomaluje, neztlumí světlo 
a ani nedává výstražný signál. Souprava 
jede proti jiným dnům daleko rychleji 

a náhle dochází bez jakéhokoliv varování 
k prudkému nárazu mašinky do zarážky 
před výhybkou. Lokomotiva proráží zá-
branu, strhává závěsy i závěsnou drážku, 
kabina padá téměř z dvoumetrové výšky 
na počvu. Řidič je zaklíněn uvnitř. Vlivem 
prudkého nárazu naráží téměř čtyřicet 
horníků hlavou do konstrukce vozů. 
Výsledek? Závažné poranění mašin-
káře – otevřená zlomenina pravé nohy 
s následnou amputací. Dvanáct chlapů 
hlásí drobná zranění a pět jich musí 
na nemocenskou s těžšími zraněními 
hlavy a páteře vyžadujícími delší léčbu. 
Příčina? Rozborem krve řidiče LZH zjiště-
na přítomnost pervitinu!“ 

„Tento příběh je smyšlený, popisuje 
však skutečné riziko, pokud budeme 
k problematice drog a alkoholu lhostej-
ní. Alkohol a drogy významně působí 
především v oblasti myšlení. Po po-
čáteční euforii a povzbuzení následně 
zkreslují úsudek, zhoršují schopnost 
myslet, zhoršují sebekontrolu nad 
emocemi. Následuje tlumivá účinnost 
vedoucí až k ztrátě vědomí. Překročení 
určité hranice může samozřejmě vést až 
ke smrti,“ vzkazuje Chodura.

Práce v OKD je z hlediska existen-
ce smrtelných rizik podle něj natolik 
náročná, že si firma jednoduše nemůže 
dovolit tolerovat na pracovištích lidi pod 
vlivem alkoholu a drog. Zejména, když 
si uvědomíme zodpovědnost některých 
profesí: Strojníků těžních strojů, naráže-
čů, řidičů lokomotiv s dopravou havířů, 
střelmistrů, obsluhy všech důlních 
strojů, elektrikářů, záchranářů ...

Desatero protiotřesové prevence

1.  vždy se seznam se ZOPO svého 
pracoviště a důsledně jej dodržuj,

2.  pokud je to na pracovišti stanoveno, 
používej páteřové chrániče,

3.  měj vždy na dosah sebezáchranný 
přístroj (do pěti metrů) a k okamži-
tému použití respirátor (bezpro-
středně po důlním otřesu je téměř 
po dobu třiceti minut  „nedýchatelné 
prostředí“ jenom z důvodu zvířené-
ho prachu),

4.  všechny osoby vcházející do ohro-
žené oblasti, například porubu ve 3. 
st. nebezpečí otřesů (vyznačené 
výstražnými tabulemi, uzavíratel-
nými brankami, červeným světlem, 
funkčními telefony), se musí nahlásit 
při vstupu inspekční službě, ta 
povoluje vstup na základě vývoje 
seismické aktivity.

5.  při svítícím výstražném červeném 
světle (tedy při zásahu do masivu 
kombajnem či překládce sekcí) je 
vstup do oblasti zakázán,

6.  střídání osádek musí být prováděno 
mimo ohroženou oblast na označe-
ném bezpečném místě,

7.  ve vymezené ohrožené oblasti nesmí 
být překročen stanovený nejvyšší 
přípustný počet osob, z  tohoto dů-
vodu povoluje vstup do této oblasti 
po telefonickém kontaktu inspekční 
služba,

8.  v ohrožené oblasti nesmí být usklad-
něn žádný materiál kromě materi-
álu pro zajištění ražby nebo těžby 
na čtyřiadvacet hodin, tento se musí 
vázat k podpěrné výztuži řetězem sta-
noveného průřezu, mimoto u porubů 
musí být zajištěny konce TH výztuží 

rovinových tahů proti prokmitu řetě-
zem a rovněž bedny s nářadím musí 
být mimo ohroženou oblast (pokud 
není v ZOPO stanoveno jinak),

9.  v žádném případě nesmí být ošizeny 
veškeré stanovené prostředky 
prevence, které závisí na lidském 
činiteli – vrtné testy, zavlažovací vrty 
a zavlažování, odlehčovací vrtání, 
otřasná odlehčovací trhací práce, 
bezvýlomová trhací práce velkého 
rozsahu – pomocí těchto prostředků 
se zjišťuje napěťový stav nebo přímo 
vytváří ochrannou zónu v čelbě či 
pilí ři,

10.  v případě příznaku nebo vzniku 
otřesu, musí být činnosti v díle za-
staveny a osádka odvolána, závodní 
dolu určí podmínky, za nichž může 
být práce opět obnovena.

Pozor na pohyb po pracovišti, je nejčastějším zdrojem újmy na zdraví!
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Varovná kresba k tématu BOZP hovoří za vše.
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Důlní dílo po geomechanickém jevu.
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RBP se kromě partnerství s havíři podílí na akcích se širokým záběrem
KARVINÁ, OSTRAVA – Zdravotní pojiš-
ťovna RBP je v roce 2022 opět jed-
ním z hlavních partnerů Hornických 
slavností OKD. A vedle toho připra-
vuje také mnoho dalších kulturních, 
sportovních nebo osvětových akcí. 
Podrobnosti měsíčníku Horník sdělil 
tiskový mluvčí RBP Ivo Čelechovský.

„V Parku Boženy Němcové bude-
me mít naše Stany zdraví RBP, ve kte-
rých zcela zdarma provádíme měře-
ní fyzické kondice a některých funkcí, 
jako například zraku, cévního věku, 
pulzní oxymetrie, kapacity plic nebo 
BMI. Těmito aktivitami chceme ne-
jenom naše klienty, ale všechny ná-
vštěvníky motivovat k tomu, aby vy-
užívali preventivní prohlídky – plně 
hrazené zdravotní pojišťovnou – 
k pravidelnému monitoringu svého 
zdraví a ke zdravému životnímu sty-
lu,“ informoval

Snad jen pro úplnost připomenul, 
že pojištěnci mají nárok jednou za dva 
roky na všeobecnou preventivní pro-
hlídku u praktického lékaře (děti 
do tří let u praktického lékaře pro 
děti a dorost častěji, od tří let pak rov-
něž ve dvouletých intervalech), ženy 
od patnácti let každoročně na gyne-
kologickou prohlídku a všichni pak 
dvakrát ročně na stomatologickou 
preventivní prohlídku. „Součástí pre-
vence jsou v návaznosti na věk a po-
hlaví různé screeningové programy, 
například screening nádoru prsu pro-
střednictvím mamografie, koneční-
ku a tlustého střeva, nádorů děložní-

ho hrdla a podobně. V našich Stanech 
zdraví RBP se ale velmi rádi setkáme 
i se stávajícími či novými klienty, aby-
chom jim mohli nabídnout naše služ-
by včetně preventivních a bonuso-
vých programů,“ uvedl Čelechovský.

Běžecké závody v Karviné 
i Ostravě
Ve dnech 10. až 11. září RBP srdečně 
zve do Ostravy na RBP Ostrava City 
Marathon, který zahrnuje pět samo-
statných disciplín: Minimaraton (1,1 
km), běh na 10 km, půlmaraton (21,5 
km), maraton (42,2 km) a štafetu 6x6 
(6 běžců po 6 km). „Přijďte povzbu-
dit českou maratonskou špičku, před-
ní běžce z Evropy i celou řadu amaté-
rů a nadšenců, kteří si do severomo-

ravské metropole přijdou zaběhat jen 
tak pro radost, zábavu a dobrou poho-
du. Nebo se můžete přidat a zaběhat si 
taky,“ vzkázal její mluvčí.

Druhým běžeckým počinem RBP 
bude zbrusu nová akce v Karviné, 
den po Hornických slavnostech – 18. 
září – jako generální partner spolu-
pořádá „Revírní pohodovou pade-
sátku“. Premiérový ultramaratonský 
běh na 50 km bude doplněn firemní-
mi a rodinnými štafetami, půlmara-
tonem, dětským běžeckým závodem 
a pestrým doprovodným programem.

S RBP na hrady i do nákupních 
center po celém regionu
„V letošním roce jsme i partnerem 
moravské části festivalu HRADY.

CZ. Snad ani nemusím zdůrazňo-
vat, že to je letní kulturní festival, 
jehož 17. ročník se uskuteční během 
léta 2022 na významných českých 
a moravských historických památ-
kách postupně v osmi různých kra-
jích ČR. V programu vystoupí špič-
ky české a slovenské hudební scé-
ny. RBP pak konkrétně bude v sr-
pnu přítomna na Zámku Hradec 
nad Moravicí a na hradech Bouzov 
a Veveří,“ pokračoval mluvčí zdra-
votní pojišťovny.

RBP propůjčila svoje jméno 
i roadshow TěhuDay…aneb Jsem 
v tom s 213. „Cílem tohoto festiva-
lu je přinášet důležité rady, infor-
mace, tipy a novinky v oblasti gy-
nekologie a porodnictví těhotným 

ženám a dívkám –  budoucím ma-
minkám –  i jejich partnerům na ak-
tuální témata, která jim mohou po-
moci. Pokud se chcete TěhuDAY zú-
častnit, podrobný program nalezne-
te na stejnojmenné webové stránce 
tehuday.cz,“ upřesnil Čelechovský. 
První setkání se uskutečnilo v červ-
nu v Olomouci a další budou ná-
sledovat 22. září v Opavě, 20. října 
ve Frýdku-Místku a 23. listopadu 
v Ostravě.

Akcí, na kterých se RBP podílí, jak 
mluvčí upozornil, je ve skutečnosti 
ovšem mnohem více: „Proto je dob-
ré průběžně sledovat webové strán-
ky nebo sociální sítě RBP, kde o nich 
pravidelně naše klienty a veřejnost 
informujeme.“

Zdravotní pojišťovna RPB se účastnila i v minulých letech karvinských hornických slavností. Ve svých Stanech zdraví RBP provádí zdarma měření fyzické kondice a některých dalších funkcí.

FO
TO

: R
ad

ek
 L

uk
ša

Trasy povedou okolo Karvinského moře.
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Ludi prosím udělal bys inzerci (Horník) k akci POHO50 – první verzi, která půjde do Horníku. Formát A4. co nejdříve prosím

Ať se vůbec o ní ví.
Tedy název, termín, místo, že je pro všechny (výčet tratí), partneři – pořadatel, organizátor, generální partner, hlavní partneři

Pořadatel - 3 loga
Spolek Madleine
Atletický oddíl (TJ Jäkl Karviná)
Město Karviná
Organizátor - 1 logo
Agentura Orange
Generální partner - 1 logo
RBP pojišťovna
Hlavní partneři  - max 3 loga
POHO2030
OKD

18. 09. 2022 - Karviná

POŘADATEL ORGANIZÁTOR GENERÁLNÍ PARTNER HLAVNÍ PARTNER

Poho50, spojení odkazu horníků 
s energií nejedné generace běžců
KARVINÁ – Park Boženy Němcové 
v Karviné ožije i v neděli 18. září. 
Sobotní Hornické slavnosti OKD zde 
vystřídá program laděný ve sportovním 
duchu. V Karviné vůbec poprvé odstar-
tuje ultramaratonský běh na padesát 
kilometrů.

 Ale též závody na jednadvacet či pět 
kilometrů, štafeta, běhy pro děti, s ko-
čárky i s pesjky. Společnost OKD je mezi 
hlavními partnery akce pojmenované 
Revírní pohodová 50 a trasy v pohornic-
ké krajině pomáhá vybírat prakticky celý 
odbor rekultivací a pozemků. 

„S kolegy jsme projížděli na kolech 
krajinu prakticky u všech dolů v okolí 
Karviné i Orlové, abychom udělali 
návrhy možných tratí. Takových, aby se 
daly závody udělat s co nejmenším do-
pravním omezením a co nejbezpečněji 
pro jejich účastníky. Zjišťovali jsme jak 
propustnost komunikací, tak vhodnost 
pro případné cyklistické využití. My je 
máme prošlápnuté a teď by je mohla 
poznat i širší veřejnost,“ říká vedoucí 
útvaru Jana Theodosisová.

Pořadatelé ze spolku Madleine 
(neziskovky podporující kulturu, sport 
i znevýhodněné děti), atletického oddílu 
TJ Jäkl Karviná s agenturou ORANGE 
a hlavním partnerem – zdravotní pojiš-
ťovnou RPB – chtějí představit pohornic-
kou krajinu Karvinska. „Každý závod má 
svůj příběh. Ale závod Poho50 přichází 
s něčím naprosto výjimečným. Více než 
dvě stovky let formovala okolí nadlidská 
síla horníků a jejich životní příběhy. Nyní 
se přetvořená krajina vrací do náručí 
přírody v unikátní a dechberoucí sym-
bióze průmyslu, fauny a flory,“ uvádějí 
z organizačního týmu.

A připomínají, že po mnoho let těžbou 
formovaná krajina se nyní probouzí – 
tam, kde se dříve kopalo uhlí, se vrací 
zeleň i ohrožené rostlinné či živočišné 
druhy, otevírá se tu prostor novým 
příležitostem, k nimž patří také pohyb 
a sport. „Věříme, že se nám podařilo 
připravit závod, který běžce provede 
nejzajímavějšími částmi pohornické kra-
jiny a ukáže jim její krásu. Na startovní 
čáru se může postavit úplně každý, tratě 
jsou připraveny pro každou výkonnostní 
úroveň. Stačí si vybrat a přibrat můžete 
i kočárek či pejska,“ vzkazují pořadatelé.

Nejdelší – padesátikilometrový – 
závod bude i součástí Mistrovství ČR 
v běhu na dlouhých tratích. Stejně jako 
půlmaraton či pětka povede okolo re-
vitalizovaného Karvinského moře a pak 
i dobývacími prostory šachet Darkov, 
9. květen či ČSM. „Chceme, aby se 
spojila energie mnoha generací horníků 
s energií nejedné generace běžců v my-
šlence nového sportovního svátku,“ zní 
z organizačního týmu.

Revírní pohodová padesátka otevírá 
online registraci na webu https://www.
poho50.cz/, a to do 11. září do 23:59 
hodin. Dále se bude možné přihlásit 
na místě prezentace závodu v neděli 
18. září v karvinském Parku B. Němcové 
od 9 do 11 hodin. Padesátikoruna 
z každého startovného jde na dobročin-
nou aktivitu spolku Madleine. Účastníci 
zapsaní do 5. září mohou počítat s pa-
mětními medailemi, veškerým servisem 
(elektronické měření časů i mezičasů, 
občerstvení na trati, SMS výsledky, 
zázemím s toaletami, depozitem 
věcí), chybět nebude ani doprovodný 
program.
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Bezplatná inzerce pro zaměstanace OKD

VZPOMÍNÁME
„Dát sbohem neznamená zapomenout, ale uchovat si vzpomínky 
v nitru srdcí.“
V sobotu 9. 7. 2022 zemřel po těžké nemoci ve věku 86 let pan Adolf 
Lach, dlouhodobý pracovník Dolu ČSM – Jih. S láskou a úctou vzpomí-
ná rodina.

„Čas utíká a nevrací, co vzal. Jen láska, 
úcta a vzpomínky v srdcích zůstávají dál.“
Dne 15. července jsme vzpomněli 13. smutné výročí úmrtí  
Martina Ožany z Havířova. 
S úctou a láskou vzpomínají dcera Vendulka a manželka Petra.

„Díky za to, čím jsi pro nás byl, za každý den, jenž jsi pro nás žil. 
Tak rychle běží ten čas, již 10 let neslyšíme tvůj hlas.
Vzpomínky ty však navždy zůstanou v nás.“
Dne 30. července 2022 uplyne 10. smutné výročí úmrtí mého manžela 
Milana Legera. Vzpomíná milující manželka, syn, rodina a přátelé.

Nadace OKD představila bližší 
program pro své „nové“ městečko
KARVINÁ – Těžařská nadace blíže před-
stavila plány pro Hornické slavnosti 
2022, jejíž zábavná a kulturní část pro 
širokou veřejnost se odbude v sobo-
tu 17. září v Parku Boženy Němcové 
v Karviné-Fryštátě. Nadační městeč-
ko zde zahájí svůj program ve 13 ho-
din, jeho ukončení bude v 18 hodin.

„Vstup pro návštěvníky je tradič-
ně bezplatný. Městečko letos ale nově 
představí odlišnou koncepci se tře-
mi zónami zaměřenými na kreativní, 
sportovní a další aktivity, včetně těch 
cirkusových,“ informovala Karolína 
Preisingerová, ředitelka Nadace 
OKD. Její tým se, jak upřesnila, 
na oslavách hornického svátku roz-
roste na nejméně sto lidí. Počítaje v to 
zástupce partnerských neziskovek.

Nadace OKD reagovala změnou 
koncepce svého městečka na re-
akce návštěvníků, kteří už byli 
za předchozí léta dobře obeznáme-
ni s její „soutěžní stezkou“. „Chtělo 
to prostě změnu,“ podotkla k tomu 
Preisingerová. Návštěvníci se tak 
na Hornických slavnostech 2022 
mohou těšit na následující aktivity:

Kreativní zónu
1.  ADAM - Autistické děti a MY – vý-

roba náramků z korálků.
2.  Dobrovolnické centrum ADRA 

Havířov – přívěsky na krk.
3.  Regionální knihovna Karviná – zá-

ložky do knih.
4.  Naše Montessa – práce s enkauis-

tickou žehličkou, vyšívání jednodu-
chých obrázků do plsti.

5.  Sdružení pěstounů  Elia – dřevěná 
klíčenka.

6.  Centrum pro rodinu Sluníčko – vý-
roba andílků z korálků.

7.  Radibudky.cz – bude upřesněno.
8.  Kroužek krojovaných horníků 

Gabriela – bude upřesněno.

Sportovní zónu
1.  HK Karviná 2021 – zkouška hoke-

jové výstroje, střela na branku, prá-
ce s hokejkou.

2.  Tělocvičná jednota Sokol Karviná 
– hody míčem na bránu, hody mí-
čem na koš.

3.  Horolezecký oddíl Beskyd Karviná 
– lezecká stěna a high line, chůze 
po laně.

4.  Dragon Club Karviná – kung fu, se-
beobrana, jóga, meditace.

5.  Podané ruce – překážková dráha.
6.  Městský fotbalový klub Karviná - 

dovednosti s míčem, prodej mer-

che, autogramiáda A týmu a focení 
s fanoušky.

Cirkusovou zónu
1.  Středisko volného času Juventus – 

malování na obličej a permanentní 
tetování.

2.  Iniciativa Dokořán – občerstvení.
3.  Fotokoutek.
4.  Cirkus trochu jinak - cirkusové ša-

pitó s workshopy.
5.  Nafukovací atrakce.
6.  Poníci.

Pokud budou mít další Nadací 
OKD podpořené neziskové organi-
zace zájem se zapojit do Nadačního 
městečka, mohou kontaktovat Silvii 
Balčíkovou (balcikova@nadaceokd.
cz). „Pár míst máme ještě volných,“ 
doplnili z nadačního týmu.

Děti baví nejvíce, krmit kapry v rybníce
VÁCLAVOVICE – Ani letos myslivci z obce 
Václavovice na Frýdecko-Místecku 
nezklamali při podávání žádosti Nadaci 
OKD se zajímavým názvoslovím: 
Projekt pro seznamování dětí s přírodou 
a živočichy v okolí rybníku Kamenec 
pojmenovali  „Děti baví nejvíce, krmit 
kapry v rybníce“.

„Zajíček ve své jamce nechce sedět 
sám, Postavíme krmelečky, pro zajíce, 
pro srnečky, Na myslivecké políčko je-
tel, oves, zrníčko, Děti sází stromečky, 
pro zajíce, srnečky, Tůňky pro kuňky. To 
byl výčet velmi nápaditých názvů dříve 
podpořených projektů, které měly 
i velký dopad na životní prostředí,“ 
oznámila nadační ředitelka Karolína 
Presingerová. Nimrody z Václavovic 
označila za aktivní spolek odvádě-
jící spoustu práce v oblasti ochrany 
přírody i zvěře a věnující se aktivitám 
pro děti i mládež. Nadace OKD je 
ostatně podporuje od roku 2013, jak 
zdůraznila.

„Teď václavovičtí myslivci učí 
rozeznávat kapry, líny, candáty, úhoře 
i jiné ryby, seznamují se s jejich život-
ními podmínkami. Děti z Václavovic, 
Vratimova, Kaňovic, Šenova či Havířova 
se prostřednictvím jejich vtipně komen-
tovaného výkladu dozvídají zajímavé 
poznatky, získávají informace, jak se 
správně chovat k přírodě i zvířatům. 
A samy si též mohou vyzkoušet nakrmit 

ryby pšenicí a kukuřicí,“ popsala aktuál-
ní projekt Preisingerová.

Akční předseda spolku Ivan Hoch pro 
děti rovněž připravil zábavu v podobě 
„Rybolovu u vodníka Česílka“. „Ne 
pokaždé se sice podařilo chytit pěkný 
dáreček, ale rybáři – děti –  se přesvědčili 
o tom, že některé věci do rybníku nepatří. 
Vylovili pet-láhev, botu, starý hrnec a po-
dobné neřesti, proto se také naučily, jak 
ochraňovat přírodu a že odpad do rybníků 
a lesů nepatří,“ uvedla nadační ředitelka.

Pod projekty václavovických myslivců 
se podepisoval jak předseda Hoch 
(báňský inženýr v důchodu s praxí 
na šachtách ČSA, Paskov a u společ-
nosti Green Gas DPB), tak Ivo Lajčok, 
který pracuje na plynovém dispečinku 
Green Gasu.

SPMP Karviná, partnerství 
s Nadací OKD od roku 2014
KARVINÁ – Karvinská pobočka SPMP, 
dobrovolné neziskové organizací, jejímž 
posláním je pomáhat dětem, mládeži 
i dospělým s mentálním, anebo jiným 
handicapem, včetně lidí s více vadami, 
podnikla další akci uspořádanou 
díky partnerství s těžařskou nadací. 
A to sedmidenní rehabilitační pobyt 
v Jeseníkách.

„Na úvod jsme navštívili papírny 
ve Velkých Losinách, kde jsme se 
dozvěděli zajímavosti o výrobě ručního 
papíru. Následovalo koupání v termál-
ních lázních a unaveni jsme dorazili 
na hotel Zlatý Chlum,“ popisovala Jiřina 
Roubalová, předsedkyně SPMP Karviná. 

Další atrakcí podle ní byla návštěva 
rozhledny na Zlatém Chlumu a Muzea 
veteránů. Naopak, v adrenalinovém 
městečku „Ranč Orel“ se naskytla 
možnost projet se na koni a vyzkoušet si 
zdolávání zkušební horolezecké stěny. 
„Pěknou procházku jsme si dopřáli 
v Priessnitzových lázních v Jeseníku 
i v Lázních Lipová. Během celého týdne 
jsme měli možnost navštěvovat bazén 
a vířivku v blízkosti hotelu. Také výlet 
do jeskyně na Pomezí se všem líbil 
a výklad nás velmi zaujal,“ pokračovala 
Roubalová.

Poslední z bohatého programu, který, 
jak upřesnila, si náramně užili klienti 
SPMP i jejich doprovod, byla návštěva 

Rejvízu a naučné stezky na Máchovo 
jezero. „Velice děkujeme Nadaci OKD 
na podporu našeho rehabilitačního 
projektu, který se moc vydařil a splnil 
naše očekávání,“ vzkázala předsedkyně 
SPMP Karviná.

Tato neziskovka začala s těžařskou 
nadací spolupracovat před sedmi lety 
a od té doby se za pomocí její podpory 
uskutečnila spousta projektů: Týdenní 
rehabilitační pobyty, poznávací zájezdy, 
společná víkendová setkání, sportovní 
akce.

Thorovo kladivo pro SDH Orlová
ORLOVÁ – Šestý minigrant z těžařské nadace 
využil Sbor dobrovolných hasičů (SDH) z Orlové-
Města. Tentokrát pořídil trenažér pro údery 
kladivem neboli Hammer Box, který slouží k ná-
cviku na soutěže TFA „Nejdrsnější hasič přežije“, 
ale i k obyčejnému udržování kondice.

„Thorovo kladivo, jak tomu říkáme, je skvělé 
pro tréninky a fyzickou přípravu. Hasič bije 
kladivy různé váhy nahoru a dolů. Na závodech 
bývá i předepsaný počet úderů,“ vysvětlil Petr 
Durčák velitel výjezdové jednotky SDH Orlová. 
Hammer Box, jak uvedl, přitom není nezbytnou 
součástí vybavení sboru a jeho zakoupení 

umožnila právě Srdcovka. Patronem 
projektu se stal Pavel Pek, směnový předák 
razičského kolektivu Marka Noworyty, jenž 
je hasičem od dětství (nyní také členem 
výjezdové jednotky) a horníkem více než 
dvacet let.

„Srdcovka je prostě naše srdeční zále-
žitost. Nejprve ji podával Martin Sumara 
z AWT, a teď Pavel,“ poznamenal Durčák. 
SDH Orlová- Město už z minigrantů zajistila 
židle do klubovny, venkovní posezení, přilby 
pro mladé hasiče či hadice – savice pro 
požární sport.

Taekwondo W.T.F. Havířov nemá 
jen sportovní, ale i sociální záběr
HAVÍŘOV – Grant z těžařské nadace v pro-
gramu Pro region znamenal pro od-
díl Taekwondo W.T.F. Havířov snížení 
ceny za letní soustředění pro sportovce, 
děti a mládež v hotelu Dukla v beskyd-
ské obci Čeladná. Což podle zakladatele 
Petra Gřeška dokonale ladilo s jeho filo-
zofií neangažovat se výhradně ve spor-
tovní, ale také sociální oblasti!

„Chodí mezi nás děti ze znevýhod-
něných rodin i sociálně vyloučeného 
prostředí, od pěstounů,  dále handica-
pované i ty, které by z různých důvodů 
byly jinak špatně zařazovány do pro-
středí sportovního oddílu. U nás se 
začleňují do kolektivu, cvičí s ostat-
ními, překonávají ostych a je to znát 
na jejich dalším osobnostním rozvo-
ji,“ informoval Gřešek. Jenž začal pod 
současnou hlavičkou působit před 
pěti lety, když se po domluvě oficiál-
ně oddělil od školy taekwondo vedené 
ostravským očním lékařem afghán-
ského původu a držitelem čtvrtého 
danu (nejvyššího technického stup-
ně na severní Moravě a ve Slezsku) 
Mozamelem Hamidim.

„Na červencovém soustředění nás 

doktor Hamidi podpořil svou přítom-
ností. Bohužel byl ale zaneprázdněn, 
takže s námi nemohl cvičit,“ podo-
tkl Gřešek. Pobytu v Čeladné se podle 
něho zúčastnilo čtyřiadvacet mladých 
adeptů tohoto korejského bojového 
umění. Netrénovali však pouze doko-
la taekwondo, měli připraven i jiný pro-
gram zahrnující běhání, plavání, turis-
tiku po okolních horských hřebenech, 
táboráky, zkoušku odvahy v nočním 
lese, ukázky psovodů a dalších složek 
Integrovaného záchranného systému 

Moravskoslezského kraje, diskotéku či 
setkání s pohádkovými postavami.

„Pod hlavičkou našeho oddílu tré-
nujeme každou sobotu na ZŠ 1. Máje 
v Havířově-Městě a já navíc vedu pod 
taktovkou města i lekce každou stře-
du a čtvrtek ve Středisku volného času 
Havířov. Přijít se podívat a zkusit si 
s námi zacvičit může každý,“ nechal se 
slyšet Gřešek. K jeho aktivitám patří 
také pořádání sportovních turnajů taek-
wondo, naposledy se jeden takový usku-
tečnil letos v dubnu.

Ivan Hoch při "rybolovu" pro děti.
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Soustředění v Beskydech. 
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Hammer Box, neboli Thorovo 
kladivo. 
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